
همایش اقدام برای بهبود تحصیل کودکان در جنوب استان برگزار شد؛

چرخۀ فقر و بازماندگی از تحصیل منجر به نابودی 
جنوب می�شود

PLUS-SQUARE  موسسه ابرار در حمایت از خیریه دارالاکرام جیرفت تفاهم نامه امضا کرد
PLUS-SQUARE  پایانه صادراتی جیرفت یک مرکز فرهنگی برای توسعۀ جنوب است

گــروه جامعــه: پنجشــنبه اول خردادمــاه، 
جیرفــت میزبان گروهی از کنشــگران و فعالان 
اقتصــادی کشــور بــود که بــه دعوت محســن 
جلالپــور فعــال فرهنگی و اقتصادی کرمان و 
رئیس اسبق اتاق ایران و کرمان به این منطقه 
ســفر کــرده بودنــد تــا ضمــن بررســی وضعیت 
کــودکان در جنــوب، در عمل مانع  تحصیلــی 
تــداوم چرخــه فقر و بازماندگــی از تحصیل در 

این منطقه بشوند. 
« که  هیات رئیســه »موسسه نیکوکاری ابرار
 ، هسته اصلی چنین اقدامی بود، در این سفر
پــس از بازدید از »پایانه صادراتی گلشــنآرای 
ارم، بزرگتریــن و تنهــا پایانــۀ صادراتــی جنوب 
« در همایــش »موضــوع بازماندگــی از  کشــور
تحصیــل در منطقــۀ جنــوب کرمــان« حضــور 
یافــت، و در پایــان تفاهمنامهای با »موسســه 
کرام جیرفت« برای  خیریه و عامالمنفعه دارالا
حمایت از دانشآموزان بازمانده از تحصیل در 
جنوب کرمان را امضاء کرد. همچنین در پایان 
این نشســت پذیرش هزینه ۶۰۰ دانشآموز از 
ســوی افراد و نهادهــای حاضر بهطور اجمال 
اعلام گردیــد، و از خیرین علاقهمند خواســته 
ایــن حرکــت  بــه  آینــده  روزهــای  شــد ظــرف 

نیکوکارانه بپیوندند.
محســن  اســتقامت،  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
جلالپور در این نشست گفت: »جنوب کرمان 
ایــران میشــناختیم، منطقــهای  بــه هنــد  را 
کشــور ایــران و همــۀ  کــه میتوانســت غــذای 
کشورهای همسایه را تامین کند. این منطقه 
دارای چــاه آرتزیــن )چاه جهنده( بود و بدون 

هیچ موتور پمپی از چاه آب بیرون میزد«.
کارشناســان  کــه  »زمانــی  داد:  ادامــه  وی 
کردند،  ک جیرفــت را آزمایــش  اســرائیلی، خــا
ک در دنیا بینظیر است«. که این خا گفتند 

رئیــس اســبق اتاق ایــران خاطرنشــان کرد: 
میتوانســت  کــه  بــود  منطقــهای  »جیرفــت، 
جــایی مملــو از جمعیــت، تولیــد، خدمــت و 
فــرآوری باشــد امــا امــروز روزگاری دارد کــه مــا 
باید دور هم جمع شویم و برای فرزندان این 
منطقه که بازمانده از تحصیل هستند فکری 

بیندیشیم«.
وی بیــان کــرد: »اینکــه چــه اتفاقــی افتاد و 
چرا شرایط منطقه به اینجا رسید، نه صحبت 
ایــن مجال اســت و نــه من شــرایط آن را دارم 
کــه دربــارۀ آن صحبت کنم. فقــط میدانم ۲۰ 
کنم تا حداقل توانی  ســال است که ســعی می
کــه دارم بــرای ایــن منطقــه و مــردم آن بــه  را 

کار بگیرم«.
جلالپور افزود: »از روزی که ما اتاق جیرفت 
گــذاری کردیــم، تا به امــروز و قبل از آن،  را پایه
شــاید دههــا و حتــی صدهــا بــار ایــن مسیر را 
طــی کــردم و هر بار افســوس خوردم و اشــک 
در چشــم مــن جمــع شــده اســت کــه مــا چه 
جــوابی به نســل آینده دربــارۀ رفتاری که طی 
این ســالها با سرزمینمان و داشتههایمان، 

داشتیم و داریم، خواهیم داشت«.

بیش از ۲۰ هزار بازمانده از تحصیل 
وی گفــت: »هــر کــس به توان خــود در این 
منطقــه فعالیــت کرده اما آنچه حاصل شــده، 
بیــش از ۲۰ هــزار بازمانــده از تحصیــل و یــا در 
معــرض بازماندگــی از تحصیل اســت و همین 
آمار کافیســت که شــما وضعیــت منطقه را با 

آن ثروت و شرایط بسنجید«.
این فعــال فرهنگی و اقتصــادی ادامه داد: 
»روزی کــه مــا تصمیــم گرفتیــم بــرای جیرفت 
کار اساســی انجام دهیم حدود ۲۰ هزار بیکار 
و جویای کار در منطقۀ جنوب اســتان وجود 
داشــت کــه بــه روایت شــورای تامین اســتان، 
حاضر بودند با روزی ۵ هزار تومان کار قاچاق 

و خلاف انجام دهند«.

یــادآور شــد: »در چنیــن شــرایطی مــا  وی 
مامــور شــدیم کــه در منطقــه ایجــاد اشــتغال 
کنیم و با بررســی که انجام شــد، این اشــتغال 
در ســه بُعــد معــدن، گردشــگری و کشــاورزی 

امکانپذیر بود«.
جلالپور خاطرنشان کرد: »۵ پروژۀ معدنی 
کــه همۀ این موارد  در منطقه راهاندازی شــد 

امروز در حال فعالیت است«.
وی توضیح داد: »حوزۀ گردشگری به دلیل 
کــه آن زمــان  شــرایط منطقــه و ناامنیهــایی 
بهوفــور در منطقــه وجــود داشــت و بهمــرور 
کاهــش یافــت امــا هنــوز آثــار آن گاهــی دیــده 
میشــود، خیلــی جای فعالیت نداشــت. کنار 
صنــدل کمــک کرد امــا متاســفانه مدیریت ما 
بــر کنــار صنــدل، این نعمــت را هــم از منطقه 

گرفت«.
جلالپور افزود: »در حوزۀ کشــاورزی، آنچه 
کــه به آن رسیدیم ایجاد گلخانه بود. با توجه 
به شــرایط آبی که در منطقه بود و اقلیمی که 
داشتیم احساس کردیم جنوب کرمان بهترین 
گلخانــهای  محصــولات  تولیــد  بــرای  نقطــه 
کردیم، میتوانستیم  گر ما همت می اســت و ا
حداقــل بیــن ۱۰۰ تا ۲۰۰ هکتار را به زیر کشــت 

گلخانه ببریم«.
وی ادامه داد: »در همین راستا، فکر کردیم 
بــا الگویی که من از مرحــوم همایون صنعتی 
داشــتم، پایانــه را ایجــاد کنیــم که مــردم برای 

گلخانهای تشویق شوند«. تولید محصولات 

توسعۀ کشت گلخانهای در جیرفت
رئیس اســبق اتاق کرمان اضافه کرد: »سال 
 ۱۲ پیشبینــی  بــا  پایانــه،  ایــن  کلنــگ   ۱۳۹۰
گذاری زده شد و در سال  میلیون دلار سرمایه
گذاری همان  ۱۴۰۱ افتتاح شــد. میزان ســرمایه
۱۲ میلیــون دلار بــود امــا ۱۲ میلیون دلاری که 
ســال ۹۰، ۱۲ میلیــارد تومان میشــد در ســال 
۱۴۰۱ مــا بــا دلار ۵۸ هــزار تومان ایــن مجموعه 

کردیم«. را تمام 
وی گفت: »رنج بسیار در مسیر بود اما علاقه 
کرد«. به توسعۀ منطقه، همۀ رنجها را هموار 

جلالپور با اشاره به توسعۀ کشت گلخانهای 
کرد: »۸۰۰ هکتار گلخانه در  در جیرفت، بیان 
ســال ۹۰ به ۳۴۰۰ هکتار در ســال ۱۴۰۴ رسیده 
کنــم مــزد خودمــان را در ایــن  و احســاس می

گرفتهایم«. زندگی 
که امیدوارم میزان ســطح  وی بــا بیــان این
زیر کشت گلخانهها در جیرفت به ۵۰۰۰ هکتار 
گــر روزی ایــن اتفــاق بیفتــد،  برســد، گفــت: »ا
گوییم که ما غبنی را که  گیریم و می جشن می
با تولید پسته در استانمان به جای گذاشتیم 
و بیش از ۸۰ میلیارد دلار آب را برای تولید ۵۰ 

میلیارد دلار پسته مصرف کردیم و توانستیم با 
بازار یک و نیم میلیارد دلاری که در دنیا برای 
محصــولات کشــاورزی ایجاد کــرده بودیم، در 
گلخانهای، با یک بیســت و پنجم  محصولات 
آبی کــه در مصــرف پســته و محصــولات دیگــر 

کنیم«. داریم، جبران 

چرخۀ فقر و بیسوادی در جنوب کرمان
جلالپــور ادامــه داد: »در موضــوع تولیــد 
که اتفاق افتاده،  گلخانــهای آنچه  محصولات 
امروز قابل قبول اســت اما در توســعۀ منطقه 

هنوز راه بسیار فراوانی پیش رو داریم«.
وی افزود: »چرخۀ فقر و بیسوادی و چرخۀ 
، طــی ســالها اینجا دور  عــدم تحصیــل و فقر
، بیســوادی و بیســوادی، فقر را  خورده، فقر

افزایش داده است«.
کــرد: »از یــک ســال  جلالپــور خاطرنشــان 
کرام  پیش، توسط برادرانمان در خیریه دارالا
منطقــه، حداقل ۱۲ هــزار بازمانده از تحصیل 
 ، شناســایی شــد و مشخص شــد که تا ۲۰ هزار
در معرض بازماندگی از تحصیل وجود دارد«.

وی گفت: »در خیریه ابرار که سال ۱۳۹۰ در 
اتــاق ایران توســط آقای دکتــر نهاوندیان رقم 
خورد و هیئت رئیسه آن امروز در اینجا حضور 
دارنــد، ایــن موضــوع را جدی دنبــال کردیم و 
کرام قصد داریم با همت  امروز بــا کمک دارالا
شما مردم منطقه که از این منطقه بهره بردید 
و آیندۀ شــما در گرو توســعۀ این منطقه است 
، یک پوشــش  بــه بخشــی از ایــن ۱۲ تــا ۲۰ هزار

کنیم«. تحصیلی و بورسیه تحصیلی اعطا 
کید کرد:  ایــن فعال فرهنگی و اقتصــادی تا
»حضورمان امروز صرفاً به جهت حل بزرگترین 
از  بازماندگــی  یعنــی  منطقــه،  فعلــی  مشــکل 
تحصیــل اســت. چرخــۀ فقــر و بازماندگــی از 
تحصیل چرخهایست که میتواند به نابودی 

منطقه و از دســت رفتــن همۀ مزیتهایی که 
میتوان از این منطقه و ســرزمین که یک روز 
امیــد ایران بــرای تولید محصولات کشــاورزی 
گــر مــا از آن پیشــگیری  بــود، ادامــه بدهــد و ا
انتظارمــان  در  ســختتر  آینــدهای  نکنیــم، 

خواهد بود«.
کرمــان  جنــوب  و  جیرفــت  مــردم  از  وی 
خواســت تا نسبت به آنچه که در منطقه در 
حــال رخ دادن اســت توجه داشــته باشــند و 
گر امروز ما، مردم منطقه، به فکر  کید کرد: »ا تا
اینجا نباشیم فردا هم دیر است و هم غیرقابل 

انجام. این چرخه بایستی متوقف شود«.
کرام  که خیریــه دارالا جلالپــور با بیــان این
، به  کار بزرگی را انجام داده اســت و حتماً ابرار
کارهای  که پشــتیبان جدی  عنوان خیریهای 

کار حمایــت  خیرخواهانــه اســت، نیــز از ایــن 
کرد، گفت: »امیدواریم با حضور همه  خواهد 
شــما و پشــتیبانی شــما بتوانیم تعداد زیادی 
از این افراد بازمانده از تحصیل و یا در شــرف 
بازماندگــی از تحصیــل را تحــت بورسیه ببریم 
و ایــن بازماندگــی از تحصیــل در منطقــه، کــه 
در رتبههــای اول کشــور اســت را بــه حداقــل 

برسانیم«.

یک مرکز فرهنگی برای توسعۀ جنوب
وی همچنیــن در جمعبندی این نشســت 
خاطرنشــان کــرد: »پایانــه جیرفــت تنهــا یــک 
پایانــه صادراتــی نیســت تقریبــا تمــام هفــت 
شهرستان جنوبی استان کرمان و مردم آن با 
پایانه و کاری که طی این ســالها انجام داده 

آشنا هستند«.
جلالپور افزود: »فرماندار پیشین جیرفت و 
نماینده مجلس سال گذشته به ما گفتند که 
پایانه باعث شد هیچ محصول گلخانهای روی 
زمیــن نمانــد و خریــد محصول توســط پایانه، 
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کرمان: بهرامی نایب رئیس اتاق 

گردشگری  گردی�ها  بوم�
مسئولانه و پایدار را ترویج 

می�دهند

گــروه جامــه: نایب رئیس اتاق کرمــان با بیان اینکه 
گردیها آغاز راهی نویــن برای ترویج  جشــن ملــی بوم
گردشــگری مسئولانه و پایدار بود، گفت: »این رویداد 
میتواند فرصتهای شغلی برای جامعۀ محلی ایجاد 

گردشگری مسئولانه را ترویج دهد«. کند و 
محمدرضــا بهرامــی افــزود: »احــداث اقامتگاههای 
گــردی احیــای میــراث فرهنگــی، تقویــت اقتصــاد  بوم
محلــی و ترویــج ســبک زندگی ســازگار بــا طبیعت را به 

دنبال داشته است«.
گردی، پنجرهای به  وی اضافــه کرد: »خانههای بوم
سوی آداب و رسوم، معماری اصیل و هنرهای سنتی 
گشــودند و اقدامــی مهــم در راســتای حفــظ محیــط 
زیســت با اســتفاده از مصالح طبیعی و کاهش مصرف 

انرژی هستند«.
کرمــان، وی در مراســم  گــزارش خبرنــگار فردای بــه 
گردی در  اختتامیۀ جشن ســه روزۀ اقامتگاههای بوم
کرمان که از ۳۱ اردیبهشتماه تا دوم خردادماه ادامه 
داشت، در بخش دیگری از اظهاراتش بیان کرد: »امروز 
پایان راه نیســت، بلکه آغازی برای گســترش و تثبیت 
 ، این حرکت اســت و امیدواریم با حمایتهای بیشــتر
گردی  شــاهد افزایــش کیفیت و کمیت خانههــای بوم

در سراسر کشور باشیم«.
گفــت: »از همــۀ شــما  بــه میهمانــان  وی خطــاب 
میخواهیــم به ســفیران فرهنگ بومی تبدیل شــوید 

کنید«. و این تجربههای ناب را به دیگران معرفی 
 ، یکدیگــر همــکاری  بــا  »بیاییــد  کــرد:  کیــد  تا وی 
گردشــگری را بــه ابــزاری بــرای توســعۀ پایــدار و حفــظ 

کنیم«. میراث گذشتگان تبدیل 
وی در بخش دیگری از سخنانش از دستاندرکاران 

کرد. برگزاری این رویداد قدردانی 
میزبانــان  و  دســتاندرکاران  »از  کــرد:  بیــان  وی 
گــردی کــه بــا عشــق و تعهــد، اصالت و  خانههــای بوم
هویــت محلــی را زنــده نگــه داشــتند، از ســرکار خانــم 
گردیهای  اســماعیلی  و همکارانشــان در جامعه بوم
اســتان کرمان،  از مســئولان و حامیان ســازمانی که با 
برنامهریزی و حمایتهای خود، زمینهساز این حرکت 

کنیم«. فرهنگی-اقتصادی شدند تشکر می
محتــرم  اســتاندار  از  »همچنیــن،  داد:  ادامــه  وی 
آقــای دکتــر طالبــی و معــاون محترمشــان آقــای دکتر 
ســالاري، از روابــط عمومــی اســتانداری جنــاب آقــای 
نــژاد حیــدری و جنــاب آقــای عزیزی و آقــای فلاح،  از 
نیکــرو  دکتــر  آقــای  جنــاب  میراثفرهنگــی  کل  اداره 
آقــای  جنــاب  محتــرم  فرمانــدار  از  همکارانشــان،  و 
خنجــری و از آقــای مهنــدس طبیــبزاده و همکارانم 
در اتــاق بازرگانی؛ ســرکارخانم فــدایی، توکلی، کریمی، 
کمــال  و معمــاری  تقاصــی  حســنزاده، جمشیــدی، 

سپاسگزاری را داریم«.
نایب رئیس اتاق کرمان افزود: »از تیم اجرایی  آقای 
معیــن افضلــی و همکارانشــان راهنمایــان گردشــگری 
هتلداران، از تیم رسانه و تولید محتوا آقایان خدیشی 
، از تیم اجرایی خانه فرهنگ و هنر آقایان  کار و لطیف
حشــمتی و محمد حســني، از شرکت  همیار مس و  از 
کنیم که در  دکتــر مجتبی یزدانپناه نیــز قدردانی  می

اجرای این برنامه همکاری داشتند«.
و  تویســرکانی  آقــای  کرمــان  شــهردار  از  بهرامــی 
همکارانشــان نیــز تشــکر کــرد و گفــت: »از گردشــگران 
بــه  گــردی،  انتخــاب خانههــای بوم بــا  کــه  محترمــی 
توســعۀ پایدار و حفظ محیطزیســت کمک کردند نیز 

سپاسگزاریم«.
وی اضافــه کــرد: »درپایــان، بــار دیگــر از حضور گرم 
و همراهی ارزشــمند همۀ شما سپاســگزارم. امیدوارم 
گردی، نهتنهــا به عنوان اقامتگاه،  ایــن خانههای بوم
بلکــه به عنوان نماد همبســتگی انســان بــا طبیعت و 

تاریخ باقی بمانند«. 

خبر
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